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Година VII. Варна, 1 Декемврий 1936 год. 
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ргавъ и Кмтш-Просйтнато.Ишоншно Дружество Варненски Коренякъ 
БРОЯ | Год. абонаментъ 25 лв. 
И 118. I Излиза двуседмично 

Редакция и администрация въ клуба 
— Варна, б-й Септемврий № 29. 

Обявления се приематъ 
по споразумение 

БРОЯ 
1 ЛВ. 

НА ДЕИНОСТЬ! 
Трп>бва да усилятъ дейностъ-

та си настоятелството, както 
и членовепт па Д-вото На 
дейность! На работа! Ето 
мощния викъ отъ всички стра
ни] На безотлагателна дей
ность, която да погълне цпло-
то ни смщество, цгьлото внима
ние, цгьлата душа! Нека поста-
вимь въ движение организацион
ния апаратъ за привличане въ 
д-вото на невлпзлттъ още въ 
редоветгь му, нека дадемъ вели-
чавъ примгъръ на лична самоот 
верженостъ, на воля, па трудъ, 
на упорство, като се стараемъ 
по възможностъ да подобримъ 
поминъка на варненскипт граж
дани, да помогнемъ за подобре
ние стопанския животь на гра
да и повдигането му въ курорт
но отношение Всичко това нека 
стане една действителпость, 

по-скжпа отъ личното благо 
Това е нашъ нравственъ дългъ, 
защото нашата обичъ къмъ 
Варна е безпределна а посто
янна. 

Нека да работимъ съ живо
то слово и убеждение, че тр1ьб 
ва всички варненски граждани 
да съзнаятъ това: безучастие-
то г1мъ, безразличието имъ, 
стоящи вънъ отъ Двото. под 
копава издъно сградата на Дру

жеството ни, която се гради 
за тпхно благо, за тпхно до 
бруване; че необходимо е усилие 
то на всички, общото съдейстие, 
общата помощъ , . , На работа] 
Ние, членове на ,. Варненски Р(о 
ренякъ' нека сепръснемъ, като 
пчели, на всички страни и съ
бираме плодъ за сградата на 
Дружеството, нека сърдцето ни 
да не мълчи и гласътъ ни да 
не престане да вика: подъ зна
мето на „Варненски /{ореня/съ"! 
Нека тпзи, които ни слушатъ, 
да не затулятъ ушитп, си, и 
пека този нашъ мощенъ викъ 
да нампри откликъ въ сърдиата 
на всички граждани] Нека не 
се самоизмамватъ птзи. които 
мислятъ, че могатъ да попрп,-
чатъ на Д-вото да изпълни 
уставната си иель дъустоятъ 
против* това свещену. влпчение 

та на това велико и благород
но дгьло, да затъмняйпъ нашето 
свптло съзнание! ' 

Велика измама! Народниятъ 
ни поетъ е казалъ: ,.не се гаси 
туй, щонегаснеЧ Потикнати 
отъ нашата пламенна обичъ 
къмъ Варна, въодушевени отъ 
народенъ духъ, отъ съзнанието. 
че всичко се върши за благото 
на гражданитп), ние отправя
ме този зовъ: „На работа"-] 

НЪШКО МИН 1 ПРОИЗЩВ НО 1 Щ 1 И | " . 
Етнологията и историята не позна-

ватъ народъ, племе, което подъ 
името „гагаузи* да се е преселило 
отъ обширната площь на Армения— 
люлка на човечеството—на Балкан
ския полуостровъ. За движението 
на племената отъ Азия, свързано 
съ европейската история, говорятъ 
много подробно Гибонъ, Латамъ въ 
съчинението си, Мап апс! гпз М.-
дгай'оп„ (човетъ и неговото пресе
ление), Джонъ Шепардъ въ съчи
нението си „Тпе Га11 ог" Коте ала" 
т.Ье Нзе оР (ле пеиг пагюпаШ.ез" 
(падането на Римъ и въздигането 
на новите народности): за хуните— 
черни и бели, отъ които първите 
наводнили Балканския полуостровъ, 
за славяните, за вварите, за Испе-
риха и др., но никакъ не спомену-
ватъ за никакво племе „гагаузи". 
Отъ последните изучавания и из
дирвания, обаче, на етнолозите се 
установява, че „гагаузите" съ осо
бено туранско племе, наречено 
„тюркъ-огузъ", което е имало за 
свой вождъ Огузъ-ханъ. Въ 1224 г. 
узо-турците, настанени на руските 
граници, били разбити отъ монго-
лите и почнали да преминаватъ 
Дунава, отправили се къмъ Добру
джа и се заселили между другите 
отъ турански произходъ: печенези, 
кумани и др. Узотурците, които съ 

приели християнството, се настани
ли край Черно море (Манкалия, Ка
варна, Балчикъ, Варна и некои о-
колни села, къмъ Силистра и др.). 
Въ хрисовула на Асенъ II, даденъ 
на рагузкиттз търговци въ 1230 год. 
се узнава, че местностьта, въ коя
то съ живели разни турански пле
мена, се наричала „Карвунска земя", 
съ столиченъ градъ Карвуна (Бал
чикъ). Тези турански племени съ 
били опасни за византийската дър
жава и, за да може да се обезси-
лятъ, византийсниятъ императоръ 
Мих. Палеологъ билъ прин/денъ да 
постави на тронъ султанъ Изединъ 
Кайгаузъ, който билъ сваленъ отъ 
престола на Икония отъ монголитв 
и потърсилъ ^защита при импера
тора въ 1253 год. Султапътъ поис-
калъ земя да се засели той и спо-
ПВИЖНИЦИТБ му. Императорътъ; Па
леологъ схваналъ, че интересите 
му налагатъ да постави средосте-
ние между неговата държава и на
шествието на дивите племена. Съ 
помощьта на Византия Изединъ 
Кайгазузъ сполучилъ да възстано
ви държавата на огузитъ. въ коя
то призната вЪра била християн
ската, въ подчинение на цариград
ския патриархь. 

Следъ Кайгаузъ станалъ го-
сподарь Балъкъ, който далъ име

то си на градъ Балчикъ, а следъ 
Бал>«ъ е дошъпъ Добротичъ, кой
то е далъ името си на карвунската 
земя--Добруджа. Следъ Добротича 
се пгачилъ на престола Йванко 
(1386 г.) и отъ историята се знае 
негогата съдба. 

Гагаузката държава съществува
ла 130 години и следъ смъртьта 
на Иланко тя е изчезнала, 

Следъ покорението на Балкан
ския полуостровъ отъ турците, 
като глава на християните, безъ 
разлика на народность, билъ при
знат1». цариградскиятъ патриархъ. 
Гагаузите се черкували въ гръцки
те «еркви, както днесъ се черку-
ватъ въ българските. Гръцките 
учени отъ това черкуване идватъ 
до йаключение, че .гагаузите" съ 
отъ "гръцки произходъ. За опровер
жение на това заключение служи 
свидетелството на Андрей Пападо-
пуло Вретосъ, историкъ—археологъ 
бивши гръцки консулъ въ Варна 
презъ 1853 — 1854 г., който е из-
лвлъ въ 1856 г. въ Петербургъ 
книгата си ,,1_а Ви.дапе Апаеппе ег. 
МоаЧгпе", стр. 216, който пише, че 
преп;. 1835 г., освенъ архирея и 
духовенството му, само 3—4чорба-
ПЩУ\ знаели.,гръцки въ Варна; как
то, %р"етосъ така И. "Нй^олау оста-
ватъ съгласни, че говоримиятъ 
езикъ] на православнотб население 
на гр. Варна, до откриването на 
гръцки училища, е билъ турскня, 
а не хгрщкпя. 

Между етнолозите и историците 
не е!окончателно разрешенъ въпро-
сътъ за произхода на .гагаузите". 

Иззестния историкъ Иречекъ счи
та „гагаузите" за потомци на ку-
манигЬ — старо туранско племе-
Проф. Младеновъ полага, че отъ 
езикословно гледище или еж потом
ци нй Аспаруховите българи, или на 
куманите, или на огузитв. Покой-
ниятъ Варненски гражданинъ и 
учитель И. Николау въ книгата си 
„Одесосъ", стр. 91 и 135, изказва 
мнение, че те призхождатъ отъ го-
лемо туранско племе узи или огу-
зи. Въ потвърждение отчасти на 
проф. Младеновъ, че „гагаузи
те" еж потомци на Аспаруховите 
българи, иде и мнението на г. К. 
Шкорпилъ, че те еж потомци на 
древните българи, по едно преда
ние, което съществува между се
гашното мохамеданско население 
въ Делиормана, какво техниятъ го-
сподарь е дошълъ отвждъ Дунавл, 
и може би и между християнските 
гагаузи въ източна България. 

Н-вма да приведемъ мненията на 
други историци по произхода на 
„гагаузите", защото тукъ местото 
не позволява и които мнения не се 
различаватъ много отъ изложени
те. 

Едно е само положително, че 
„гагаузите" не еж отъ 'гръцки 
произходъ, тъй като мнението на 
тези учени не почива на никакви 
етнологически и исторически данни. 
„Гагаузите" еж особено племе, кое
то се е заселило презъ 1262 год. 
въ източната часть на България,въ 
времето на Султанъ Изединъ Кай
гаузъ, който е възстановилъ царст-
твсто на огузитт., и е далъ името 
си „Кайгаузъ" или „гагаузъ" на 
подчинените си. 

Ето накратко данни за произхода 

Н. Стателовъ—Варна 

Нонетктв на Античния Одесосъ. 
Въ далечното минало Варна 

билъ единъ отъ най-големите и бо
гатите градове въ Мизия. Той сто-
ялъ на чело на съюза на морските 
градове отъ крайбрежието още въ 
II в. пр. Хр. Автономията на града 
била призната отъ Понтийския царь 
Митридатъ, съ когото Одесоската 
република била въ съюзъ. Това 
предизвикало умразата на Римъ. По-
следниятъ изпратилъ полководеца 
Маркъ Лукула, който успелъ да 
привлече Одесосъ на римска стра
на. И отъ 72 год. пр. Хр., Одесосъ 
станалъ съюзникъ на Римъ, съ кой
то почналъ оживена износна тър
говия на жито. Станало нужда отъ 
собствени монети, които Одесосъ 
започва да сече отъ злато и сребро 
и то отъ най-ценните типове, които 
били тогава въ международно дви
жение, Монетите на Одесосъ еж 
били сечени въ собствени моне
тарници, находящи се въ града. За
видното благосъстояние на Одесосъ 
го издига до степень на главенъ 
седалищенъ градъ, понтарха—съю-
зенъ председатель—на Пентаполия-
та. Градътъ билъ членъ сжщо на 
търговския й верския (сакрален'ь) 
съюзъ. За тия богатства и висока 
култура на древна Варна свидетел-
ствуватъ многото релефни и писме
ни мраморни паметници, както и 
безброй разновидни стари монети 
запазени въ градския Археологи
чески музей. Около втория векъ 
пр. Хр. еж сечени големи сребър
ни монети (тетрадрахми). Върху ли
цевата страна е изобразена глава
та на Великия Богъ, покровитель на 
града; на опакото —сжщия Богъ 
правъ съ патеря и рогъ на изоби
лието — емблема на плодородието 
въ варненско. Отличаватъ се съ го-
лема художественостъ. Те еж ред
ки и скжпи монети. Одесосъ убо-
гатилъ днешната нумизматика и съ 
други ценни видове: златни стате-
ри, двойни обикновени съ образи
те на Александра и Лизимаха. Отъ 
бронзовите типове еж сечени тъй 
наречените автономни монети—раз
ни видове, между които преобла
дава морскиятъ Богъ, полулегналъ, 
държащъ рогъ на изобилието или 
кормило. Отъ времето на римските 
императори еж сечени монети отъ 
Домициана до Гордиана (1 до III в. 
сл. Хр.). Известни еж следните по-
важни монетни изображения върху 
бронзовите автономни монети: Се" 
раписъ на конь, младежъ на конь> 
Морско божество, Хермесъ, Арте-

мида, лавровъ венецъ, Херакълъ, 
Атина, Лира, Дионисъ, ваза, Деме" 

на „гагаузите*. 
Съгражданинътъ ни А. И. Ма-

новъ, който отъ тридесетъ години 
събира данни по обичаите, нравите 
на „гагаузите* и произхода имъ, 
скоро ще напечата труда си „Кои 
еж гагаузите, техните нрави и оби
чаи" който трудъ ще съдържа вси
чки подробности, които споредъ ду
мите на Амеди Тиери (Кесйз с!е Г 
п.51:о.ге Кота.пе)—„1ез с!е1:а.15 зоп1: 
Г а т е ^еГЬчзю.ге" — подробностите 
еж душата на историята). 

Ж. Ив. Жековъ. 



.Варненски Коренякъ* Брой 10. 

1етра и Персефона, 
класъ и др. Монетите на Одесосъ 
не ни даватъ никои забележителни 
храмове, сгради, статуи и др. по
добни. Обаче за религията на ста
рите Одесосчани, монетните изо
бражения иматъ голъмо значение. 
Нека споменемъ върховния Богь на 
града—„Теосъ Мегасъ" взетъ отъ 
една императорска монета. Този 
Богъ билъ също представенъ вър
ху монети пр. Хр. Подъ името Ве
ликия Богъ", вероятно гръцкия 
Богъ на подземното царство, на-
редъ съ когото въ Одесосъ съ по
читали твърде много и „Великите 
богини" — Деметра и Персефона. 
По-късно Богътъ покровитель билъ 
смесенъ съ местния херой Дерзе-
латесъ и Сераписъ. Въ Одесосъ 
презъ време на Гордиана била се
чена ако не най-хубавата, поне 
най-големата монета съ изображе
ние на Асклепи и Хигия. Това еж 
здравните богове, които еж имали 
вь Одесосъ добре застжпенъ култъ. 
При другъ случай ще опишемъ 
монетните изображения на монети
те отъ Античния Одесосъ въ тех
ните по-главни, интересни типове. 

Петъръ Петковъ. 

Стопашиятъ животъ на 
гр. Варна. 

Стопанството и животътъ на единъ 
народъ еж винаги подъ влиянието 
не една сила, която ржководи дей 
ците къмъ по-големъ напредъкъ 
за постигане благоденствието на 
народа. Обаче, да се осъществи 
това, необходимо е да има условия 
за творчество, които по редъ обстоя
телства и причини да се съгласу-
ватъ съ дейностьта на деятелите, 
които ще даватъ възможность и 
поле за творческа дейность, разби
ра се съобразно областьта и ико
номическия животъ на страната. 

При липса на тези условия, жи
вотътъ въ тая страна не може да 
ре развива правилно, понеже той 
независимо отъ Т-БХЪ е подъ влия
нието на международния политико-
стопански животъ. Етс. защо сто 
панскиятъ животъ въ насъ не мо 
же да преуспева, понеже нема ония 
условия за творчество, което евро
пейската война ни отне съ нама
ляване на земата ни, която е глав
ната причина за неправилния развой 
на живота въ страната като се знае, 
че ние сме земеделска страна. 

Съ отнемането на Добруджа, 
хармонията, която съществуваше 
въ стопанския ни животъ се нару
ши, съ което не само че пострада 
стопанскиятъ ни животъ, но най-
вече гр. Варна, защото Добруджа 
бе неинъ хинтерландъ. 

За да имаме ясна представа за 
значението и ролята, която е игра
ла Добруджа за стопанството ни, 
ще хвърлимъ единъ погледъ върху 
гр. Варна, именно на неговото сто-
панско значение и благосъстояние
то на населението му. 

До европейската война гр. Варна 
бе най-главния износенъ и вно-
сенъ пунктъ на страната. Живо
тътъ се развиваше при най-бла
гоприятни условия за стопанско 
творчество и напредъкъ на народъ 
и държава, понеже оня стопански 
тласъкъ за творчество се вроди 
най-напредъ въ българина, който 
живееше въ Добруджа, хинтер-
ланда на гр. Варна. 

Защото въ Добруджа най-на
предъ се започна интензивното зе
меделие, което постави основите 
на новата земеделска политика още 
повече, че условията за това поз
воляваха — обширните добруджан
ски поля. 

При едно развито земеделие и 
обширно земевлдение и скотовъд-
ство, плодовете безъ съмнение бе-
ха изобилни, и всичко това се из
насяше презъ гр. Варна. 

Тогава Варна и нейното граждан
ство благоденствувше, защото ки
пеше животъ, пристанището беше 
пълно съ параходи едва смогващи 
да изнесатъ това, което беше скла

дирано на стифове. 
Като отгласъ на тази стопанска 

и творческа дейность гр. Варна се 
развиваше, а същевременно съ това 
се даваше единъ стопански раз-
цветъ на страната ни. 

Но европейската война спре все
ка стопанска дейность и създаде 
животъ, който гнети народътъ ни, 
най-вече населението на гр, Варна. 

Нашиятъ градъ следъ войната, съ 
отнемането на чисто българската зе-
мяДобруджа, доби видъ на изоста-
венъ градъ — г р а д ъ на покоя. 
Действително некогашното • ожи
вено търговско ервдище и;изно-
сень пунктъ постепенно замираше, 
а населението му изнемогваше. Ею 
защо по прозорливи граждани съ-
зрвха бъдещето на Варна въ раз
витието му, като курортъ, който да 
добие европейска известность. Раз
бира се това се постигна! Днесъ 
Варна е курортенъ градъ съ из
вестность, която привлича чужден
ци летовници отъ средна Европа. 

Но, двумесечния курортъ не мо
же да храни и задоволява граж
данството на гр. Варна останалите 
десеть месеца. Затова гражданство
то на Варна преживява дни на ми
зерия, като се направи сравнение 
съ живота, който е живело, ко
гато Добруджа — хинтерланда на 
Варна създаваше неговото благо
денствие и това на държавата. 

Какво може да се направи за по
добрение участьта на гр. Варна и 
нейното население? 

За да се даде животъ на вар
ненското гражданство, необходимо 
е да се приравни трафика София— 
Варна съ тоя София — Бургазъ, съ 
това ще се постигне едно разпре
деление на вноса и износа ме
жду двата пристанищни града. 
Следъ това да се създаде свобо
дна зона, която също ще подобри 
положението на Варна, която съ 
тия придобивки и куротра ще, 
може да даде що-годе прехрана на 
населението си. Разбира се, това ще 
бжде единъ палиативъ, като! се на
прави сравнение съ нейния жи
вотъ при^наличностьта на > 2.р5нтер-
ланда й. .Обаче, условията при кои
то живее Варна и нейното населе
ние изискватъ сега това отъ дър
жавата. 

Нека се въоръжимъ съ тъзпение 
и дочакаме оня день, който ще ни 
възвърне некогашната оживена 
търговска Варна, която ще даде 
новъ животъ на днешна Варна и 
Бългаоия. 

Годишниятъ абонаментъ 
на вестника е самодва-

десеть и петь лева. 

За Българското Търгов
ско Параходно Д-ство 

Инициатори за учреждаването му. 
На 31.XII, 1889 год., Варненските 

граждани Велико Христовъ, Ст. А. 
Паница и Ив. Мънзовъ свикали едно 
събрание, въ „Старата гимназия" 
(на ул. „Панагюрска"), за разисква
не и обмисляне въпроса за полага
не първите основи за учреждаване 
едно Българско Търг. Параходно 
Д-во. Въ това събрание, следъ про
дължителни разисквания се решило 
да се изработи единъ проектъ за 
уставъ, за която цель, събранието 
избрало комисия въ съставъ*, Вели
ко Христовъ, Янко Славчевъ; Руси 
Матеевъ, Ст. А. Паница, Кр. Мир
ски, П. Енчевъ, X Ангеловъ, М. Ко
лони, Ив. Мънзовъ и П. А. Поповъ*), 
като на 14.1. 1890 г. еж предложили 
въ общо събрание проекто-устава. 
На 20.1. с. г. комисията е предста
вила въ М-вото на финансиит-Б про
екто-устава и М-вото съ предписа
ние № 20913 и 2212ботъ1би2б.У1. 
с. г. е решило да помогне матери
ално за успеването на проектира
ното д-ство, но за да се произнесе 
М-вото окончателно, щело да бжде 
назначена комисия, която да проу
чи подробно въпроса. Такава коми
сия била веднага назначена презъ 

м. юлий. М-вото е поискало НБКОИ 
сведения и учредителната комисия 
е дала такива. На З.Х. Князъ Фер-
динандъ е приелъ въ дворец* „"Сан-
дрово" комисията пр у4Ье«51в4не на 
дружеството, които му** поднесла 
освенъ нроекто-устава«#1 едно изло
жение още и следния адресъ: 

Гвсподарю, 
Щастливи се считаме всеподдано 

да представимъ на Ваше Царско 
Височество едно изложение за хода 
на дълото по учреждение Българ
ско Търг. Акц. Параходно Друже
ство въ гр. Варна, съ най-покорна 
молба къмъ Ваше Царско Височе
ство, като начинатель въ Отече
ството на ВСБКО общонародно дело, 
което има за цель развитието на 
страната, благосклонно да благово
ли да вземе подъ Своето Августен-
ше покровителство учреждаването 
на означеното дружество, за да мо
же то по-скоро да се оежществи. 

Варна, 3 октомврий 1890 г. 
На Ваше Царско Височество вер

ни и покорни поцданици 
Комисарите: председатель (под.) 

В. Христовъ. 
Членове: (под.) Кр. Мирски, Р. Ма

теевъ, М. Колони, П. А. Поповъ, 
П. Енчевъ. 

Членъ секретарь: (п.) Ив. Мънзовъ. 
Н. В. Князъ Фердинандъ на-

сърдчилъ твърде много комисарите 
на дружеството, за поскорото осъ
ществяване на което вече имало 
голема гаранция. 

ЗНБ. Всички изброени лица еж биле 
бивши кметове на гр. Варна, съ изключе-
ние*на Велико Христовъ и Петъръ Н. По
повъ, които еж биле бивши председатели 
на Гр. Общ, Съветъ, а Петъръ Я. Поповъ 
и бившъ помощникъ кметъ, Ив. Мънзовъ 
— бившъ пом. кметъ, Петъръ Енчевъ — 
бившъ директоръ на Б. Н. Банка—Варна 
и Ст. Н. Поница, бившъ общин. съветникъ. 

ЮБИЛЕЯТЪ НА ПРОФЕСИОНАЛНОТО 
ОБРАЗОВАНИЕ И ГР- ВАРНА. 

Чествуване *50 годишнината на 
Профес. «образование въ гр. Русе ме 
буди къгАь желанието като живъ 
съвремен',1ик-ъ и 40 год. деятель въ 
това поле *,да изложа НБКОИ факти, 
може би денни за историята на 
развитието на проф. просвета въ 
страната и специално за гр. Варна. 
Тия факти не еж известни на по-
младото поколение, но вервамъ 
да е интересно да се знае, че въ 
онова време, когато идеала на н.е-
лата тогавашна интелигенция и на 
управниците е билъ да се създа
де промишленность, отъ тукъ и 
професионална просвета, всека про
ява на личности съ добри наклон
ности къмъ никой отъ стопански
те и технически клонове е съста
влявало общъ интересъ, внимание, 
надежди и прогресъ. 

Такова беше положението къмъ 
1890 г. въ гр. Варна и справедли
во е да направимъ единъ кратъкъ 
прегледъ за инициативите на вар-
ненци по проф. образование. По 
онова време въ Варна и околно-
стьта еж сжществували редица 
промишлени начинания, както де
вненските мелници. 

Просторните добруджански поле
та еж изисквали по-съвършенни 
знания и техническа помощь, та съ 
огледъ на просвета и помощь на 
начинающата промишленность, вар-
ненскиятъ окр. съветъ решилъ аъ 
1890 г. да се отпуснатъ нъколко 
стипендии за подготвяне специа
листи по разните отрасли на нау
ката, а именно: ветеринарна меди
цина пок. Ст. Тюлевъ, естествени 
науки, — Захари Петковъ, педаго-
гия — П. С. Момчевъ, по сиренар-
ство — А. Овчаровъ и машинна те
хника Григоръ Кацевъ и Илия Хри
стовъ. Първите трима гимназисти, 
а последните завършили държавна
та учебна занаятчийница въ Кня
жево. 

Въ 1892/3 г. завършилите по ма
шинно строение техници се завър
наха и се започна устройството на 
окр. обр. жел. работилница учили
ще въ гр. Варна, подъ личното ръ
ководство и управление на Илия 
Христовъ по специално нареждане 
на М-во на търговията и на воен-

ния Министъръ. Тя се откри на 21 
августъ 1894г. следъ едно скромно 
тържество и започна своята дея-
телность. За отбелязване е, че ней
ното появяване като професиално 
училище и като помощь на зараж
дащата се промишленность стана 
въ момента, когато едничкото дър
жавно занаятчийско училище въ 
Княжево беше разпокжсано и пръс
нато, по разни градища, останало 
безпомощно. Следъ 5 - 6 годишна 
усилена деятелность окр. обр. жел. 
работилница бе предадена на Ми
нистерството на търговията и зе
меделието, по силата на единъ гла-
суванъ за окръжните имоти и пред
приятия законъ. Резултатътъ отъ 
това първо по рода си дело беше 
тоя, че тя даде добри машинисти, 
работници и техници за разните 
държавни и частни промишлени 
предприятия. Нейната дееспособ-
ность бе достигнала модерните спо
соби за леяне и обработване на 
железото и имаше завидни успехи, 
потвърдени отъ разни авторитети, 
управляющи и учени съ многоброй
ни благодарности. Освенъ това тя 
стана разсадникъ за развитие на 
металнамашинна индустрия въ стра
ната, защото се показа чрезъ нея 
какво може да се създаде на бъл
гарска почва и отъ българския умъ, 
гений и трудъ. 

Въ 1900 г. септемврий тя биде от-
стжпена на Черноморския флотъ, 
Христовъ е билъ началникъ на съ
щата до 1904 г. 

Варна, най-важниятъ приморски 
търговски центъръ е чувствувалъ 
нужда отъ търговски служители, 
които да иматъ научна подготовка. 
Свищовското Държавно Търговско 
училище беше недостатъчно да да
де необходимия за него време кон-
тингентъ, търговски работници и 
деятели. Варненската Търг. Инд. 
Камара тури начало на второ Търг. 
училище подъ лично ръководство 
на Ц. Календжиевъ въ 1904 год. и 
всички вече знаемъ какво е дало 
това училище за засилване търго
вията и промишленостьта не само 
в-ь Варно, о и въ цтзла България: 

Варненскиятъ край беше единъ 
отъ най-големите центрове за чис
то местната мелничарска проми
шленность, която е правила още 
отъ 1880 год. доходна търговия съ 
износъ на брашна въ Цариградъ и 
островите. 

За засилване мелничарството се 
даде повикъ за школуване майсто
ри мелничари (до тогава почти вси
чки чужденци—практици) и за по
българяване мелничарската наука. 
Така съ издръжката на Варн. Търг. 
Инд. Камара, субсидията на Мини
стерството на Търговията,Промишл. 
и Труда, се откри презъ септемврий 
1911 год. по лична насока и рж-
ководство на Маш. Инж. ас. Илия 
Христовъ първото въ България 
Мелничарско училище—курсъ 2 го-
дишенъ въ гр. Варна. 

Сжщиятъ избра и преведе на бъл
гарски езикъ специалната литера
тура. Той е изучавалъ мелничар
ството въ държавното висше земе
делско училище въ Берлинъ презъ 
1893 год. и е билъ петь години 
технически и търговски директоръ 
на акц. д-во „Съгласие" Шуменъ. 

Първиятъ випускъ отъ 22 души 
ученици и практици майстори излезе 
въ 1913 год. и свършилите заеха пър
вите мелници въ страната. За тях
ната сигурна подготовка сжществу-
ватъ многобройни благодарности. 
За увеличение контингента на та
кива майстори, камарата издържа 
втори 10 месеченъ Мелн. курсъ съ 
същия ржководитель въ 1922 год. 

Войните попречиха да се устано
ви постоянно Мелн. училище въ 
Варна, а после по неизвестни намъ 
причини такова се откри въ гр Ру
се. Все съ същата цель за профе
сионална просвета, камарата подър
жа още 3 други курсове по желС-
зарство, за машинисти и по земл. 
машини подъ личното ръководство 
на Илия Христовъ. 

Сжщо тъй много ценна е иници
ативата на варненци (Камарата) за 
откриване Търговска академия. 

има и много, други инициативи 



Брой 10 „Варненски Коренякъ" Стр. 3. 
създадени отъ гр. Варна, които и-
матъ завидно значение за страната 
и които станаха примеръ за подра-
жение отъ други градове. 

Стореното до сега отъ варнен-
ци нека да служи за назидание и 
съревнование на младото поколение 
да движи професионалното обра
зование съ същите подеми, за да 
видимъ Варна и България по-мо
щни и щасливи. 

Купола. 

Д^Р^К^Караджо въ. 

Колко години, споредъ 
науката, може и требва 

да живее чов-Ъкъ? 
Споредъ едного отъ най-видните 

модерни физиолози, Илия Мечни-
ковъ: »Дори и ония изъ между насъ, 
които живеятъ до дълбока ста-
рость, все пзкъ умиратъ млади.. ." 
О-г Маипсе Рюигу, много право от
белязва, че: „Ние съжаляваме за 
своето умиране и жадуваме, тъй да 
се каже, още за животъ. до като, 
ако бехме преживели пъленъ жи
вотъ. щвхме да заприличаме на го-
стенинъ, който доброволно се от
тегля отъ масата, защото е преситъ, 
та цгвхме своеволно да заспимъ въ 
смъртьта и да се повърнемъ къмъ 
Висшето Същество". 

* * 
* 

Днесъ вече науката приема кон
статирания отъ древния философъ 
Аристотель и потвърденъ отъ Бю-
фона естественъ законъ: Трайно
стьта на живота у животнитЬ и 
у човЪка е право пропорционална 
съ тая на пълното имъ развитие, 
т. е.: колкото повече време употре
бява животното, за да достигне своя 
пъленъ растежъ, своето пълно раз
витие, толкозъ по-дълъгъ бива и 
неговиятъ животъ; и обратно: кол
кото по-скоро се свършва тоя ра
стежъ, толкозъ по-кжсъ бива и жи-
вотътъ. 

Споредъ Флуранса, мнението на 
когото днесъ, въпреки многото не
съгласия върху него, възприето отъ 
науката, трайностьта на живота у 
животните и хората се определя по 
шая на потребното за вкостенява-
нето на епифизитЬ (краищата на 
дългите кости, като раменната, 
бедрената, и др.) и съединяването 
имъ съ диафизитЬ (сръднята между 
двете имъ епифизи часть на тия 
дълги кости) въ една цела кость 
време. Несъгласията започватъ на
ново не само за възрастьта на туй 
вкостяване: 30-35 години, споредъ 
Фуасанъ, 20-25 год., споредъ Хуфе-
ланда, Халера, Флуранса, Генио, 
14 години, споредъ Бюфона; но и 
за коефициента, или цифрата, съ 
която умножено числото на тия го
дини на пълното развитие, състав
лява онова на годините на целия 
човешки животъ: 6—7 (пъти) по Бю
фона, 8 (пъти) по Фуфеланда и 
и Халера, 3 (пъти) по Хуалака, 5 
(пжти) по Генио, отъ което следва, 
че човешкия животъ требвало да 
продължи 90-100 год., по Бюфона 
и Фуалака, 100 години, по Генио и 
Флурасна, 100 и 150-200 години по 
Хуфеланда и Халера! 

Изследванията на по-новите фи
зиолози и биолози даватъ поводъ 
за най-големъ оптимизъмъ; Д-ръ 
Ярвингъ Фишъръ, отъ Иелския у-
ниверситетъ, и професоръ Хорнелъ 
Хартъ, отъ Бринъ—Маурския ко-
лежъ, вследствие изучаването на 
редъ статистически данни, еж убе
дени, какво средната продължител-
ность на човешкия животъ требва
ло да бъде не 58 години, както е 
сега, а надъ 100 години. Проф. 
Хорнелъ даже твърди, какво хора
та, които ще се раждатъ презъ и 
следь 2,000-та година, ще могатъ 
да живвятъ до 200 години, защо
то и условията на живота тогава 
щели да бждатъ такива, че изха
бяването на човешката машина не 
идело да бжде такова, каквото е 
сега. ' 

Фактътъ, който, споредъ и-г Ьогло-
плег, изглежда да оправдава нвкакъ 
надеждите на ония, които се про-
изнасятъ за едно толкова големо 

дългоденствие на човека, е, че, , 
споредъ статистиките, с р е д н а т а I 
трайность на човешкия животъ ! 
расте безсъмнено по единъ много 
чувствителенъ начинъ. Д о к а т о 
преди 1789 год., тя, въ Франция 
била 29 години, презъ 1911 година 
достигнала 47 години. Презъ съща
та година, тя била въ Англия, 50 
години, въ Швеция — 51 год., въ. 
Съед. Щати—55 години. Средната 
трайность на на човешкия животъ 
растела по година за всеко десети
летие. Предполагайки, прочее, как
во това растене ще продължава 
така, па даже ще става и по-големо, 
поради общото подобрение на усло
вията на обществената хигиена, мо
же да се пресметне, че, следъ 500 
или 600 години, тая средна трай
ность ще достигне целъ векъ. 
Могло би даже да се отиде още 
по-далечъ и да се приеме, че, следъ 
нъколко хиляди години, човекъ ще 
достигне оная патриархална въз-
расть на хората отъ Св. Писание. 
Но тая надежда, заключава същи-
ятъ авторъ, е само въображаема, 
защото човешкиятъ животъ, по 
своето развитие, устройство и функ
циониране, е ограниченъ, та не ще 
може да превиши 120—130—150 го
дини. 

Въ заключение, ние се съглася
ваме съ мнението на Д-ръ Генио, 
защото то се основава, първо, на 
единъ анатомофизиологиченъ фактъ 
(пълно развитие при сливане на 
епифизите къмъ 20—25 год. въз-
расть) и на установения отъ опита 
пределъ на живота (определяне 
коефициента 4 или 5 пжти число
то на годините за пълното разви
тие се равняватъ на целата трай
ность на човешкия животъ); и вто
ро, на "Съвършената уредба на на
шето физическо, телесно устрой
ство и фактическото положение на 
числото на'столетниците". 

Правъ е, прочее Д-ръ Генио, ка
то казва, че „при наличностьта на 
чудесното ни физическо устройство, 
гдето всичко е предвидено и уре
дено при огледъ на едно безъ не-
достатъкъ функциониране, защо да 
се чудимъ за това, чи сме извика
ни да живеемъ стотина години? Не 
изглежда ли тоя в-вковенъ животъ 
като едно естествено последствие? 
Всичките органи и апарати, които съ-
ставляватъ нашето физическо съ
щество, еж толкова чудесни изпъл
нители въ хармоничния концертъ 
на нашия животъ . . . Е, добре, при 
вида на една толкова чудесно из
мислена и действуваща машина, 
какъ да се чудимъ, отговаряме за 
това, че тя е епсобна да действува 
целъ ввкъ? Не би ли било по-ско
ро възможно да се запитаме, .защо 
нейната роля остава толкова огра
ничена? . . . Безсъмнено, надъ тоя 
въпросъ на жизненостьта виси ви
наги неизвестното: защо, при по
чти по всичко еднакви подобни ор-
ганзации, разните видове същест
ва представляватъ толкова явни 
различия въ трайностьта на живота? 
Тайна! . . . да тайна, коятд, обаче, 
не требва да накара да си затва
ряме очите предъ осезателните 
истини". 

Ив. П. Церовъ. 

Писмата на митрополитъ 
Иоакима 

отъ проф. П. Никовъ. 
По третия дълъ на книгата— 

„Митрополитъ Иоакимъ и отноше
нията му къмъ Българския чер-
ковно-народенъ въпросъ" — нима 
да се спирамъ особено, тъй ка
то той най-ясно и точно се очерта
ва въ писмата на самия този митро
политъ до Патриаршията, същест
веното отъ по-значителките на кои
то и предавамъ. 

Тези писма на брой 80, се обна-
родватъ отъ проф. Никовъ, вещъ 
нашъ ученъ по гръцки езикъ, въ 
два вида — гръцки първообразъ и 
насрещенъ български преводъ. И 
какъвъ големъ трудъ е требвало 
да се преведатъ на български тези 
писма и то съ речь по качества: 

ясна, ярка и тържествена, съ как
вато, нека го кажа, се отличава и 
първообраза. Да! на г-на Никовъ 
именно се падаше да поеме този 
трудъ, както по своята подготовка, 
тъй и по жизнени връзки съ градъ 
Варна. 

Предъ писмата се обнародва по
сланието на Цариградския патри-
архъ Софроний до клира (свещенно 
и черковно служителите) и христи
янското население въ Варненската 
епархия, подписано отъ целия Си-
нодъ и съставено на гръцки и бъл
гарски. Денословъ 1865 г., м. фе-
вруарий 9 индиктионъ (индиктъ, 15 
годишенъ периодъ по черковното 
летоброене, считано отъ 312 година) 

Съобщава се, че за новъ канони-
ченъ архиерей на епархията е опре-
деленъ митрополитъ Иоакимъ и се 
даватъ наставления да бжде при-
етт> съ прилична почить и подчи-
неность. 

Въ първото писмо до Цариград
ския патриархъ, отъ 2 мартъ 1865 г., 
митрополитъ Иоакимъ съобщава за 
пристигането си въ Варна и посреща
нето му отъ представители на вла-
стьта и гръцки първенци и народъ, 
въ! чието шетствие се отправя въ 
черква. Сетне посетилъ Мютеса-
рифа, при когото билъ събранъ 
Управителния съветъ и прочетенъ 
бератътъ му; Явява и туй, че гръ
цки семейства въ Варна имало 850 
(Очевидно — сочатъ се гагаузи за 
гърци), а български 120, като 
първи били: Рали хаджи Маври-
довъ, Г. Поповъ, Хаджи Стаматъ, и 
К. Тюлевъ. Те преди неколко дни 
устроили въ една стая на Българ
ското училище параклисъ, въ който 
служещите двама свещеници поме-
нуватъ името иа Илариона Мака-
риополски. 

Въ второто писмо до патриарха, 
отъ 26 мартъ 1865 г. митрополитъ 
Иоакимъ иска отъ него ца подей-
ствува за издаване височайша за-
поведь до валията въ Русе, дй за
твори откритата Българска черква 
и Българското училище въ Варна, 
като предупреждава, че ако туй не 
стане, Вселенската гръцка черква 
ще'ла да загуби и тазй местность. 

По-нататъкъ добавя, че и той 
билъ позволилъ да се извършва 
славянско богослужение въ гръ
цката черква „Св. Георги". Лошото 
пъкъ състояние на работите въ е-
пархията отдава на небрежность и 
неподвижность на своя предшест-
веникъ (митрополитъ Порфирия), 
който можелъ съ разумни и силни 
мерки да подхване тъй работите, 
че въ епархията българщина и Бъл
гарски въпросъ не би сжществу-
вали. Но сега, съ нехайщината си, 
той самъ билъ възродилиъ и тлас-
налъ българщината до степень 
твърде опасна. А за българските 
дейци казва, че те били петь души 
свещеници и неколко светски ли
ца, които чрезъ хиляди клетви и 
хули противъ Черквата, развраща
ват!, 'по-простите. 

Каварненската пъкъ каза се сму
щавала и възбуждала отъ свеще-
никъ Рафаила, който станалъ тамъ 
независимъ, носелъ се зле и непри
лично, че сбиралъ и всички при
ходи. Също и Балчишката каза 
смущавалъ и управлявилъ по свое 
усмотрение другъ български свеще-
никъ, Димитъръ, който ималъ за 
постоянно жилище кръчмите и съ-
биралъ всички приходи. 

Въ третото писмо до Патриарха 
и Синода, отъ 13 априлъ 1865 г., 
митрополитъ Иоакимъ твърди, че 
гръкогагаузите въ Варна замисля
ли да разрушатъ Българския пара
клисъ и да нападнатъ на Погребена 
събота шетствието тамъ съ плаща
ницата. Настоява предъ Патриарха 
да издействува височайша запов-Ьдь 
отъ правителството, да се изпра-
тялъ свещеникътъ при Българска
та черква, Костадинъ Дъновски, на 
заточение въ светогорските мана
стири, понеже възбуждалъ и сму
щавалъ духовете, като в с е к и 
праздникъ поставялъ деца изъ ули
ците да канятъ съ високъ гласъ 
българите въ черквата имъ. 

$ъ пето писмо, отъ 25 юний, м. 
Иоакимъ се спира пакъ на свеще-

никъ Димитра въ Бълчикъ, ржко-
положенъ отъ Илариона Макарио-
полски, че билъ прекарвалъ щосто-
стоянно въ безпътство и пиянство 
и, подържанъ отъ едно малцинство, 
развевалъ бунтовнишко знаме. То-
гози свещеникъ м. Иоакимъ пре-
следвалъ,—билъ го задържалъ три 
дни въ Гръцката митрополия; но по 
застжпничество предъ пашата въ 
Варна отъ трима български първен
ци тукъ, билъ освободенъ. 

(Следва). 

В. „Варненски Коренякъ" 
дава статии отъ видни 

наши общественици. 
Л. К. Бочевъ. 

ОБЩИНСКИ ПРИХОДИ 
(Пждарско право.) 

Голема часть отъ жителите на 
гр. Варна се занимаватъ съ лозар
ство и затова считаме за неизли-
шно да се спремъ на к'ж с о върху 
общинския приходъ известенъ подъ 
име „пждарщина". 

Отначало той е билъ заплащат-» 
ОТЪ притежателите на полски имо
ти, направо на пазачите, въ нату
ра или въ пари, както се съгласятъ 
и въ размеръ, определенъ отъ 
местния обичай. 

Официално тази такса е въве
дена у насъ съ закона за повди
гане на овощарството, утвърденъ 
съ указъ № 94/ 11. XII. 1898 г. и 
публикуванъ въ държавенъ вест-
никъ бр. 6 / 1899 г. Чл. 26 на този 
законъ предвижда притежателите на 
овощни, черничеви градини, лозя и 
гюлища, по определение на общин
ския съветъ, да плащатъ на община
та до 1 лв. на декарь за пазене на 
притежанията имъ. Съ закона за до
пълнение закона за градские общини 
(д. в. бр. 1 0 / 1 8 . I. 1899 г.) въ новъ 
п. 13 на чл. 85 е предвидена съ
щата такса. Такова допълнение на 
закона за селските общини въ тога
вашното му изменение НБма. Презъ 
1902 г. при изменение нумерацията 
на пункта става 12, а текста — с ъ 
щия, като вместо до 1 лв., е отбе
лязано по печатна грешка по 1 лв., 
въ официалното издание на М-ство-
то. Съ закона за бюджета на* дър
жавата за 1921/2 финансова годи
на (д. в. бр. 293 отъ 31 III 921 г.) 
чл. 35, таксата се увеличава до 
5 лв. на декарь, а при изменение
то на закона за градските общини 
(д. в. бр. 53 /10. VI. 922 г.) раз-
мерътъ не е определенъ, обаче 
общата сума на този приходъ не 
може да надминава предвидените 
по бюджета разходи за издържане 
полската стража, включително въо
ръжаването й. А по-сетне, съ за
кона за изменение на чл. 88 отъ 
3 . Г. О. и на чл. 67. отъ закона за 
с. общини — (Д. В. бр. 72 / 2. VII. 
932 г.) се включиха изрично и го
рите и се определи до 20 лв. на 
всеки декаръ, споредъ категорията 
на земите и засетите култури. Въ 
сега действующата наредба-законъ 
за градските общини (д. в. бр. 114 
отъ 20. 934 г.) съответния текстъ 
(чл. 74 п. 12) има следната редак
ция: „Такса за пазене на нивите, 
овощните градини, лозята, горите 
и други — до 20 лв., на всеки де
каръ споредъ категорията на земя
та и посетите кулутри. Размерътъ 
на таксата се определя отъ общин
ския съветъ. Приходите отъ тези 
такси требва да се използуватъ 
само за издръжката на полските и 
горски пазачи. Таксата за пазене 
на парекендетата не може да е по-
гол ема отъ таксата за пазене на 
имотите на жителите отъ община
та. М. В. Р. Н. 3. веднага съ окръ
жно № 12880 отъ 1. IX. 934 г. (д. 
в. бр. 126 отъ 4. IX. 934 г.) т. б, 
пояснява, че прихода отъ тая такса 
се използува само за издръжката 
на полските и горски пазачи, ала 
това не означава, както е случая 
съ таксата сметь (чл. 75 т. 7 отъ 
3. С. О.), че общата сума на при
хода за пазенето на имотите не 
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бива да надминава разхода на тая 
служба. 

Такова тълкование не изглежда 
да е въ духа и разума на току-що 
цитирания тексть на закона,но все 
пакъ би могло да се каже, че чл. 
1 на т. 12 отъ чл. 74 определя ма
ксималния размеръ на декаръ, до 
който общинския съветъ може да 
облага съ пъдарщина стопаните на 
общината. И щомъ облога е опре-
деленъ до този максималенъ раз
меръ — 20 лв. на декаръ, макаръ 
да е достатъченъ по-малъкъ раз
меръ за покриване разхода по из
дръжката на полските и горски па
зачи, при отнасяме въпроса предъ 
В. А. С., последниятъ не е властенъ 
да постанови намалението или от-
меняването, понеже общинския съ
ветъ въ случая действува суверенно 
безъ да е прекрачилъ границите 
поставени отъ закона. Остава от-
критъ въпроса по втората алинея 
на същия членъ, но това се отна
ся само и изключително до разхо
дите и тамъ сметната палата е, ко
ято ще има да се произнесе, ако 
еж изразходвани отъ тези суми за 
други цели, като за това понесе 
отговорностьта отчетникътъ, но тукъ 
нъма засегнатъ прекъ и личенъ 
интересъ, за да се търси интер
венцията на В. А. С 

Вънъ отъ изтъкнатите съобра
жения, обаче за избъгване на как
вито и де е недоразумения, прихо
да требва да се равнява съ раз
хода или съ'други думи, съответни
те параграфи на бюджета да се 
балансиратъ. 

Размерътъ на таксата, както се 
вижда отъ цитирания текстъ на за
кона определя общинския съветъ, 
обаче винаги въ дадената му ма
ксимална граница и споредъ кате
горията на земята и засетите кул
тури. Това последното е отъ съ
ществено значение, защото различ
ните по изобилие и качество ре
колти и различните култури изис-
кватъ различна бдителность. О-
свенъ това и доходностьта е раз
лична. Така напримеръ, таксите за 
лозята могатъ да бъдатъ един, за 
овощните градини—други и т. н., 
обаче еднакви за всички имоти отъ 
една категория. За разлика отъ 
преди, таксата за пазене парекен-
детата не може да е по-голема отъ 
таксата за пазене имотите на жи
телите отъ общината. Законода-
тельтъ не счита вече, че бдител-
ностьта е по-голема върху имотите 
на онези собственици, които не съ 
въ същата община, за да могатъ 
и сами да ги спохождатъ и така да 
облекчаватъ работата на стражата. 

Недостатъчно уясненъ е въпроса 
за облагането на празните места. 
Очевидно е, че празни места изъ 
землището на селището не пред-
ставляватъ обектъ на особени гри
жи за полската стража и следо
вателно не би следвало ла се об-
лагатъ. Освенъ това, закона изи
сква размера на таксата да бъде 
съобразно заевтата култура. При 
липса на този необходимъ елементъ, 
облагането не може да бъде за
коносъобразно. Върховния Админи-
стративенъ сждъ, обаче, въ съж
денията си, по р. № 493/19 XI. 1935г. 
изтъква, че таксата „пъдарщина" 
не ' е обусловена отъ обстоятел
ството, дали имотите предметъ на 
пазене се обработватъ или не, да
ли еж дали или не плодъ. При то
ва положение, най-добре би било 
такива имоти, като хаври и др.. да 
бъдатъ облагани съ съвършенно 
низки такси. 

Тази такса съгласно цитираното 
решение на Върховния Адм. сждъ, 
се дължи, съ самия фактъ на 
притежаване на недвижимите имо
ти, изброени въ текста на закона, 
и за това се дължи отъ собстве
ника на сжщите, но не и отъ нае
мателя, ако се отдааатъ подъ на-
емъ. 

Тукъ требва да се отбележи, че 
разглежданата такса е единъ мо-
нополенъ общински приходъ и че 
правото на общината да го събира 
е безусловно. Тя се заплаща и то
гава, когато собственика не жалае 
услугите на общинската полска 

стража, напримеръ когато имасоб-
ственъ пазачъ, или самъ си пази 
и п р . (чл. 159 отъ 3. п. о. п. о. п.) 
Тази грижа е на общината и е ней
но изключително прачо. Отдель VI 
оть закона за П. 3. П. О. П.,като 
се занимава съ опазване земедел
ското производство, възлаг.1 пз-
следното изключително на общин
ското управление, чрезъ назначена 
за това горска стража (чл. 143), 
която общината издържа съ еже
годно предвиждани въ бюджета 
суми (чл. 144). Назначаването и 
уволняването на постоднчтв навре
менни полски стражари стави съ 
заповедь отъ Кмета, по решението 
на общинския съветъ (чл. 148). 
Следователно общината организи
ра и подържа стражата по опазва
не полските имоти и за това" има 
права да събира необходимите за 
цельта средства. Също общината 
носи отговорностьта за евентуал
ните ,щети на стопаните, при неог-
криване на причинителя на пакость-
т (чл. 201). • ! 

Съ тЬзи неколко реда целимъ 
а запознаемъ читателите съ прав

ното основание на този общински 
приходъ. Материята обаче по съби
рането и разходването му й по 
обезщетенията,е доста пространна, 
защото съответните разпоредби 
на законите възбуждатъ редица 
съмнения и спорове и еж предметъ 
на една обширна юриспруденция 
на В. А. С , отъ части на В. К. С. 
и разяснения на М. В. Р. Н. 3.) и М. 
3. Д. И. и въ настоящия случай не 
можемъ да я обхванемъ. * 

Неправилна практика. 
Завела се е практика въ общи

ната по събиране градско право 2% 
при продажба на недвижимъ имотъ 
отъ частни лица, която се състои въ 
следното: по дадено заявление отъ 
продавача, въ коато е обявена из
рично продажната стойность, съби-
рвтъ се сведения за оценката по 
емлячните • книги, за пазарната цена 
и пр. които еж безусловно излиш
ни, тъй каго чл. 74 п. 8 3. Гр. О. 
повелява, щото градското право 2°/0 
се събира по обявената цена на 
недвижимия имотъ отъ продавача. 
Щомъ законътъ иска само това, 
тогава излишни еж събиранията на 
тези сведения, тъй като отнима 
времето на надлежните служители. 
Достатъчно е да се дадатъ сведе
нията, че въпросниятъ недвижимъ 
имотъ е записанъ на името на мо
лителя и че не длъжни никакви 
общински данъци. Ако общината 
мисли, че обявената цена е невер-
на, че действителната цена е по-
голема, уговорена между продава
ча и купувача, то тя ще почака да 
види, дали нотариусътъ ще издаде 
нотариаленъ актъ по тази цена, 
върху която е взето 2% градско 
право, като следъ издирвание, ако 
се установи по-голема стойность, 
ше състави актъ и постановление 
за укритата стойность, за тройното 
по 4°/в мито върху укритата цена и 
и следъ като влезе въ законна си
ла това постановление, общинската 
управа има право да търси отъ 
страните двойно градско право вър
ху сжщата укрита стойность. Не е 
необходимо, щото продавачътъ и 
купувачътъ да слагатъ подписа си 
на заявлението до общината, доста
тъчно е само подписа на продавача. 
По този въпросъ има неколко ре
шения на Административния сждъ, 
а особенно реш. № 446 отъ 15.Х1. 
1934 г. на сжщия сждъ, което е 
издадено по поводъ заявлението на 
варн. гражданинъ по продажба на 
своя недвижимъ имотъ като е обя-
вилъ въ заявлението и продажната 
стойность, но единъ отъ пом. кме
тове е поставилъ по своему една 
оценка, върху която е взето град
ското право. Следъ това решение 
общината повърнала на заинте
ресованата страна надвзетата сума. 
Неизпълнението на административ
ния сждъ решенията влече следъ 
себе си отговорность. 

Печатница .Просвещение" ~Варна. 

ХРОНИКЯ 
На 2 8 т . М. е починалъ дълго

годишния печатарь С г е ф а н ъ Н а -
НОПОВЪ ( Д а и т о ) . Нашите събо
лезнования къмь близките му. 

На 25. XII. т. г е починалъ 
нашиять съгражданинъ К о с т а И в . 
М о к а н о в ъ . Нашите съболезнова
ния къмъ близките му. 

Д е л е г а т и отъ Адвокатския съ-
юзъ и Адвокатския съветъ се яви
ли предъ год. Кмета и следъ като 
изложили необходимостьта отъ по
стройка на съдебна Палата въ 
В а р н а , помолили общинската у-
права да отпусне место за пострй-
ката и да направи нужното хода
тайство за започване строежа на 
съдебната палата. 

АмбулантнитЪ търговци съ 
връчили на г. Кмета изложение, въ 
което се казва, че сергийното пра
во е въ високъ размеръ и че е 
мъчно поносимо. Желателно е г. 
Кмета да се вслуша въ молбата на 
изнемогващите. 

МНОГО улици се водоснабдяватъ. 
Налага се следъ зариване на тръ
бите, да се посгавятъ улиците въ 
редъ. Недовършените работи не 
препоржчватъ техническите власти 
и общинската управа. При разко
паването също е належащо да се 
поставятъ вечерно време фенери, 
които да обозначаватъ, че е раз
копано, защото може да се слу-
чатъ нещастия. 

О б р ъ щ а м е вниманието на г. 
Кмета пакъ за бавното движение 
на молбите въ отделенията. Пре
дадено ни е, че една молба, по
стъпила въ финансовото отделение 
преди шесть месеца и година е-
двамъ тези дни е излезла на лице 

за надлежно удовлетворение, но 
пакъ се загубила. Не разбираме 
защо г. началникътъ на канцела
рията не контролира масите на 
служащите. 

П р о д а ж б а т а на кокошк 1 изъ 
улиците се забранява, както и ри 
ба, освенъ последната въ нарочно 
определени коли. 

Пенсии за занаятчиите. У-
правигелния съветъ на занаятчий
ския съюзъ е изработилъ наредба — 
законъ за занаятчийски пенсии, 
който билъ предаденъ на надлеж
ния министъръ за прегледъ и одо
брение. Министрите намерили на
редбата за целесъобразна за нуж
дите на занаятчиите и наскоро мини-
стерскиятъ съветъ щелъ да се за 
занимае съ нея. 

Свободна зона въ приста
нището. Миналата и настоящата 
година, въ министерския съветъ бе 
депозирано желание отъ градовете 
за свободна зона въ пристанищата. 
Колкото сведенията ни се прости-
ратъ, направени съ проучавания. 
Разрешаванието на този въпросъ, 
както ни се уверява, зависело отъ 
некои финансови възможности, кои
то били на пъть да се преодолеятъ. 
Изложението, както и това на ру
сенските граждани, щело да бъде 
поставено въ министерския съветъ 
за разрешение. 

Всеки, който се инте-" 
ресува за Варна, требва 
да стане абонат/ь на в. 
„Варненски Коренякъ". 

Абонирайте се на в. „Вар
ненски Коренякъ*1. 

в» йжт шашорздй „1 
ул. .6 Септемврий" 14. (срещу църквата „Св. Никола") 

Съобщава на почитаемата си клиентела, че най-
новитЯ модели — ДЗМСКН ШЗПКМ пристигнаха, 
на цени подъ всека конкуренция. И по сжщитЯ мо
дели приема за префасониране съ най-последнитЯ 
гарнитури и принадлежности. 

Едно посещение и ще се увЯрите. 
Префасонира и мжжки шапки най-акуратно. -
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Дфцнггм а цаи ПХХУНХ г. ьп и « ~Т-*ГГУГ*~-УЯЯ —дтчячг; у&п кг кат- тмтхги"ГЯ П 1-чг г чв, 

За гюзата 1917 година 
освобождавате се отъ покупка на разни по
даръци за домашните и роднините Ви. 

Ангажирайте си веднага по '/4 лотарийни билети 
отъ бюрото „Бълг. Държавна Лотария" на г. Преславъ 
Преславски (задъ общината и окол. сждъ) и ето Ви 
най-скжпи и щасливи подаръци! 

лзжгххяжагоза .ъпес :ск^а^ид^!гН^&^^^Еициицзвсз^ 

Разбражте ли? 
Ателие „ПРОГРЕСЪ** чисти и боядисва всякакви 

дрехи отлично при износни цени. 
Варна, ул. „6 септемврий" № 4, телеф. 2493 

Я. Г. Василевъ 
При ново открития строго семеенъ аперитивъ (въ 

бившия аперитивъ „Балканъ") на площадь,, „Независи-
мость" (Мусалла) 

99 !учул&згвта н 
ще намЯрите винаги чисти натурални напитки и отлич
на скара. Съдържатель: КОСТа Щ е р в В Ъ . 

Платете си абонамента! 


